
 

Pregled vijesti 

 

 

“Economic Policy Debate” 
 

 

 

Hrvatska gospodarska strategija – 

dvije godine članstva u EU 
 
 
 
 
 

Četvrtak, 2. srpnja 2015. 

Od 10.00 do 13.00 sati 

Dvorana Sveučilišta u Zagrebu 

 



 

 

Prezentacija rezultata istraživanja 
 
 

“Gospodarsko stanje hrvatske nacije sredinom 2015. - Dvije godine 
članstva u Europskoj uniji” 

 

Au
Autori:  
 
Prof. dr. sc. Mladen Vedriš 
Pravni fakultet Sveučilišta u Zagrebu 
 
Prof. dr. sc. Slaven Letica  
Zagrebačka inicijativa 
 
 



Predsjednik Vlade RH komentirao istraživanje 
KAS-a i Zagrebačke inicijative  

 

U okviru naše konferencije pod nazivom "Economic Policy Debate (EPD)" 
predsjednik Vlade RH Zoran Milanović komentirao je u nazočnosti bivšeg 
predsjednika RH Ive Josipovića, dvojice bivših predsjednika Vlade RH Franje 
Gregurića i Nikice Jelavića te brojnih veleposlanika i zastupnika Hrvatskog 
sabora rezultate istraživanja o gospodarskim posljedicama dvogodišnjeg 
članstva Hrvatske u EU koje je provela naša partnerska organizacija 
Zagrebačka inicijativa (ZI). 



Panel diskusija: političke, gospodarske i socijalne 
posljedice hrvatskog članstva u EU 

 
 

Ivana Maletić, zastupnica u Europskom parlamentu 
Prof. dr. sc. Zoran Jašić, veleposlanik (ret.), Zagrebačka inicijativa  
Prof. dr. sc. Ljubo Jurčić, predsjednik Hrvatskog društva ekonomista  
Prof. dr. sc. Ivan Koprić, Pravni fakultet Sveučilišta u Zagrebu 
Doc. dr. sc. Tomislav Ćorić, Ekonomski fakultet Zagreb 

Moderatorica: Tončica Čeljuska, Hrvatska radiotelevizija 

 

  

 

 

 

 



Kako iz krize?1  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Za ekonomske znanstvenike i poslovnu zajednicu stanje u Hrvatskoj je loše. Pokazalo je to 
istraživanje koje je provela Zagrebačka inicijativa, skupina ekonomista i novinara. Čak 42% 
ispitanih smatra da smo u stanju ekonomske nemoći i apatije.  
 
Stisak ruke s nekadašnjim istomišljenicima, ali ne i oporbom. Jer, predstavljeni rezultati 
istraživanja potvrdili su ono što vladajućima ne ide u korist: da smo i dalje pesimistični. 
Danas ljudi vide da je situacija jako teška, no puno očekuju od hrvatskog članstva u EU, 

povlačenja europskih fondova, smatra Slaven Letica iz Zagrebačke inicijative.  
Konkretno, 42% ispitanih smatra da smo u stanju ekonomske nemoći i apatije, 16% da smo 
u ekonomskoj depresiji, 14% ih se boji prijeteće ekonomske katastrofe, a 7% strahuje od 
skorog ekonomskog sloma i propasti. Premijer se s tim ne slaže. Sve ovisi o metodologiji. 

Znate onaj aforizam iz bivše države: Statistika naša dika, što poželiš ona naslika, izjavio je 
premijer Zoran Milanović.  
 
Za oporbu nema dvojbe: propustili smo i ono što nam se nudilo na pladnju - europske 
fondove. To je jedna velika propuštena prilika, a posljedice su nesagledive. Jer u biti samim 

korištenjem europskih fondova, dakle europski fondovi su samo jedan izvor financiranja, 

nisu oni značajni, ne mogu oni odraditi posao umjesto nas, ali su nam mogli pomoći i mogli 

su nam biti vjetar u leđa, smatra Ivana Maletić, HDZ-ova zastupnica u Europskom 
parlamentu.  
 
Svi se slažu: potreban nam je rast. Znamo i što treba napraviti, ali to nikako da se dogodi. 
Kod nas se još politika, ili političari bore da riješe vlastitu egzistenciju, a ne da ostvare 
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nacionalne ciljeve ili da stvaraju javna dobra. To je najveći problem, rekao je Ljubo Jurčić, 
profesor na Ekonomskom fakultetu. 
  
Ipak, iako smo danas pesimistični, već sutra, pokazuje istraživanje, očekujemo bolje dane. 
Rast BDP-a, povećanje zaposlenosti samo su neke od stvari koje će nam političari obećati u 
predizbornoj godini. 
 

Ekonomska struka još uvijek pesimistično gleda na stanje hrvatske ekonomije2 
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 Nezavisni.hr (2.7.2015) http://nezavisni.hr/blog/ekonomska-struka-jos-uvijek-pesimisticno-gleda-na-stanje-
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Milanović: Naše gospodarstvo je žilavo jer ne ovisimo o jednom izvoru 
financiranja3 

 

- Gospodarski rast po puno većim stopama od današnjih ključan je čimbenik oporavka 
države i najefikasnija socijalna politika – poručio je Mladen Vedriš predstavljajući na 
konferenciji ' Hrvatska gospodarska strategija - Dvije godine članstva u Europskoj uniji' 
rezultate istraživanja koje je u suradnji sa Slavenom i Bartolom Leticom proveo među 
poduzetnicima i ekonomskim stručnjacima.  

Konferenciju je organizirao domaći think-tank Zagrebačka inicijativa uz potporu njemačke 
nevladine političke zaklade Konrad Adenauer. 

Istraživanje nije dovelo do revolucionarnih zaključaka, dapače, dijagnosticirane su svima 
dobro poznate boljke naše ekonomije čije ispravljanje već godinama blokira politikanstvo i 
deklarativna ideološka podjela na pobornike slobodnog tržišta i one koji zagovaraju državni 
intervencionizam. Upravo to je istaknuo i Slaven Letica, pozvavši da se dođe do kompromisa 
i pronađe izbalansirani miks ta dva modela. Vedriš je kazao kako zabrinjava podatak da 
gotovo polovica ispitanih smatra kako smo upali u stanje potpune apatije i ekonomske 
nemoći. 

- Osnovni cilj našeg istraživanja bio je da se pronađe put kojim želimo krenuti ka oporavku, 
a za to nam treba minimalni konsenzus na nacionalnoj razini – izjavio je, dodavši kako je 
struka bujajući javni dug apostrofirala kao najveći problem našeg gospodarstva. Ispitanici 
se također protive privatizaciji kompanija poput Hrvatskih voda, Hrvatskih šuma i HEP-a i 
poručuju kako devalvacija kune nije dobro rješenje jer može donijeti više problema nego 
koristi. 
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 Liderpress (2.7.2015) http://liderpress.hr/biznis-i-politika/hrvatska/milanovic-nase-gospodarstvo-je-zilavo-jer-ne-
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S tim se složio i premijer Zoran Milanović koji je u podužem govoru pokušao rezimirati prve 
dvije godine našeg članstva u EU i učinke koje je naše pristupanje europskoj obitelji imalo 
na ekonomiju. 

- Drago mi je da eksperti racionalno promišljaju o devalvaciji kune jer to nije pravi put 
prema konkurentnosti – poručio je, istaknuvši da je Hrvatska danas puno uređenija nego 
prije tri i pol godine te da to vide i investitori. 

Naše gospodarstvo je opisao kao žilavo, a to je potkrijepio činjenicom da u krizi nismo 
padali po stopama od 20 posto, kao neke države. Tu izdržljivost pripisao je tome što naša 
ekonomija ne ovisi o samo jednom izvoru financiranja, te snazi turizma i sektora usluga. 
Složio se sa strukom da nam trebaju snažnije stope rasta, od 3 do 4 posto, kako bi sustigli 
razvijenije države i naglasio kako nam cilj treba biti više ekonomske neovisnosti. Osudio je 
oporbene pokušaje blokade bušenja Jadrana i poručio kako smatra da nemamo prevelik broj 
županija i prenapuhan javni sektor, barem ne u tolikoj mjeri koliko se to prikazuje u 
javnosti. 

Prognozirao je da ćemo u Schengen ući u paketu s Rumunjskom i Bugarskom, a na kraju se 
verbalno nadjačavao s HDZ-ovim ekonomistom Tomislavom Ćorićem o rezultatima 
istraživanja koje je svatko interpretirao po vlastitoj političkoj potrebi. Naravno, za 
Milanovića je čaša do pola puna, a za Ćorića poluprazna. Kako god bilo, većina građana i 
dalje ostaje žedna. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Održana rasprava na temu što se u hrvatskom gospodarstvu događalo u protekle 
dvije godine od ulaska u Europsku uniju4 
 
Hrvatska je u protekle dvije godine propustila veliku priliku u smanjivanju zaostatka za 
prosjekom Europske unije. 
 

 
 
Zanimljivu i vrlo sadržajnu raspravu na temu što se u hrvatskom gospodarstvu događalo u 
protekle dvije godine od ulaska u Europsku uniju, zasnovanu na posebnom istraživanju, 
organizirali su Zagrebačka inicijativa i Zaklada Konrad Adenauer u suradnji s Privrednim 
vjesnikom. Rasprava je okupila brojne ugledne ekonomiste, sveučilišne profesore i članove 
diplomatskog zbora. Posebnu draž skupu dalo je i aktivno sudjelovanje predsjednika Vlade 
Zorana Milanovića koji je ne samo komentirao zaključke spomenutog istraživanja, već je – 
što je u nas dosta neuobičajeno - pristao odgovoriti i na nekoliko pitanja iz publike.  
 
U očekivanju boljih dana  
Temelj za raspravu bilo je istraživanje stavova 248 vodećih hrvatskih poduzetnika, 
ekonomista, menadžera i drugih sudionika realnog i financijskog sektora. Istraživanje su 
osmislili Mladen Vedriš, Bartol Letica i Slaven Letica.  
 
Ispitanici su u 47 posto slučajeva ocijenili da će u idućih pet godina Hrvatska postići bolje 
rezultate, dok 33 posto očekuje stagnaciju i nepromijenjenu ekonomsku aktivnost. Daljnje 
pogoršanje ekonomske situacije očekuje 18 posto ispitanih.  
 
Komentirajući rezultate, premijer Zoran Milanović istaknuo je da Hrvatska u Uniji ima 
slobodu i mogućnost razvijati se u skladu sa svojim sposobnostima. “Još nismo ostvarili ono 
što nam je najvažnije, da imamo državu u kojoj bismo bili bogatiji i nezavisniji, ne samo 
zato da bismo se zatrpavali materijalnim dobrima, nego da bismo bili neovisni i 
dostojanstveni”, rekao je Milanović.  
 
Dodao je da Hrvatska ima žilavu ekonomiju koja je unatoč krizi uspjela sačuvati 
brodogradnju i to kao jedina od istočnoeuropskih država nakon ulaska u Europsku uniju. 
“Kad je počela kriza, nismo pali za 20 posto, koliko je bio najteži pad BDP-a u Latviji, dok su 
sve ostale baltičke države pale za više od 10 posto. Nismo bili toliko ovisni o jednom izvoru 
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kapitala i nismo imali toliko negativnu platnu bilancu”, rekao je Milanović.  
Stanje je sada stabilnije, imamo turizam kao dio konkurentnog sektora usluga, a rastu i 
robni izvoz i industrijska proizvodnja. Prognoze su bolje, ali i premijer se slaže s ocjenom 
Mladena Vedriša da bi za dugoročni oporavak trebalo postići stope rasta od tri do četiri 
posto.  
 
Izazov je kako učinit efikasnijom javnu upravu  
Iz publike su premijera pitali je li moguće postići konsenzus među glavnim političkim 
snagama o mjerama za brži tempo razvoja. Milanović je podsjetio na prošlotjednu saborsku 
raspravu o koncesijama za istraživanje plina i nafte na Jadranu.  
 
Za takve projekte ne bi trebalo biti teško postići suglasje, ali opet, zbog kratkoročnih 
političkih rasprava, brzo nastane prepirka. Milanović ipak smatra da u glavnim političkim 
pitanjima nema velikih razlika.  
 
Primjerice, mnogo se u javnosti govori o smanjivanju regionalne uprave i predbacuje se 
strankama što to ne čine. Premijer smatra da županije imaju povijesno utemeljenje i da 
desetak posto BDP-a koliko se troši kroz regionalnu i lokalnu upravu i nije tako presudno za 
opću gospodarsku sliku. Ni cijeli sektor javne uprave nije veći od usporedivih zemalja. Ali 
treba ga učiniti efikasnijim, a to je već pravi izazov, dodao je Milanović.  
Hrvatska mora ojačati izgradnju sustava i javnih procedura, naglasila je članica Europskog 
parlamenta Ivana Maletić. Prema njezinim riječima, nedostatak sustava osobito se očituje u 
području privlačenja novca iz europskih fondova gdje je Hrvatska u prošle dvije godine 
propustila veliku priliku.  
 
I bivši veleposlanik pri EU Zoran Jašić ocjenjuje da je šteta što Hrvatska za sada nije uspjela 
povući više novca nego što ga je uplatila u zajednički proračun. Kaže da ne treba zaboraviti 
ni da Hrvatska mora pronaći način da ostvari rast vlastitom snagom, dok su europski 
fondovi tek pomoćni alat.  
 
Europske poluge se mogu bolje iskoristiti, rekao je Tomislav Ćorić s Ekonomskog fakulteta. 
Hrvatska mora postavljati ambiciozne ciljeve, a sljedeći bi trebao biti eurozona. Tek će tada 
biti moguće ostvariti najveće koristi, uz smanjenje ulagačkog rizika.  
 
Ljubo Jurčić, predsjednik Hrvatskoga društva ekonomista, smatra da treba napraviti dobru 
strategiju razvoja i jasan investicijski plan, u kojem bi tek ulaganja vrijedna oko 30 posto 
BDP-a mogla donijeti željeni ekonomski iskorak.  
Skupa i slabo organizirana država, neučinkovito pravosuđe, mito i korupcija te preveliko 
zaduživanje države, neke su od glavnih gospodarskih kočnica hrvatskoga gospodarstva. To 
su procijenili sudionici ankete čiju su provedbu koordinirali urednici Privrednog vjesnika.  
 
“Među 248 ispitanih bilo je najviše poduzetnika i menadžera pa ne čudi da oni smatraju da 
je javni sektor više odgovoran”, ocijenio je Slaven Letica.  
 
Samo mali dio anketiranih, oko 10 posto, smatra da bi povoljan lijek za složeno 
gospodarsko stanje bila devalvacija kune. Oko 21 posto ispitanih smatra da je ulazak u EU 
donio potpuno pozitivne učinke, a još 38 posto ocjenjuje članstvo donekle pozitivnim. Za 
snažnije privlačenje investitora trebalo bi smanjiti administrativne prepreke (27 posto) i 
poboljšati povjerenje stranih ulagača u pravosudni sustav, odgovorilo je 25 posto 
anketiranih.  
 



KONFERENCIJA O EKONOMSKIM UČINCIMA5 

Milanović: Hrvatska je mnogo uređenija zemlja i investitori to vide 

 

Na konferenciji su se okupili brojni poznati gosti 

Uglavnom poznati problemi hrvatskog gospodarstva istaknuti su u istraživanju 
predstavljenom na konferenciji “Hrvatska gospodarska strategija - Dvije godine članstva u 
Europskoj uniji”. Konferenciju je organizirala Zagrebačka inicijativa uz potporu njemačke 
nevladine političke zaklade “Konrad Adenauer” u Zagrebu, a istraživanje su među 
poduzetnicima i ekonomskim stručnjacima proveli Mladen Vedriš te Slaven i Bartol Letica. 
Opći je zaključak kako oporavak države i najefikasniju socijalnu politiku donosi gospodarski 
rast po mnogo većim stopama od današnjih. Struka je upozorila da je rast javnog duga 
najveći problem gospodarstva, da devalvacija kune nije dobro rješenje te da ne treba 
privatizirati javna poduzeća poput Hrvatskih voda ili Hrvatskih šuma. 

Premijer Zoran Milanović je, govoreći o učincima koje je pristupanje Europskoj uniji imalo 
na ekonomiju, kazao kako je Hrvatska mnogo uređenija nego prije tri i pol godine, što vide i 
investitori. Kazao je kako Hrvatska ima žilavu ekonomiju, koja je, “primjerice, sačuvala 
brodogradnju kao jedina od istočnoeuropskih država koja je to uspjela nakon ulaska u EU”. 
“Kad je počela kriza, mi nismo pali za 20 posto, koliko je bio najteži pad BDP-a, u Latviji, 
dok su sve ostale baltičke države pale za više od deset posto”, naveo je kao primjer. Kazao 
je kako je pad u Hrvatskoj bio manji “zato što imamo turizam, jak i konkurentan sektor 
usluga, koji treba gledati zajedno sa sektorom roba”. “Sektor izvoza roba raste, industrijska 
proizvodnja raste, sektor usluga, turizma, također raste, to su sve naše tradicijske 
prednosti. Ruska kriza ne utječe na nas izravno”, naglasio je Milanović najavljujući 
skorašnju aplikaciju za ulazak u “Schengen”. 
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KONFERENCIJA: Hrvatska ima potencijala za rast i uspjeh, ali vlada ekonomska 
apatija i nemoć jer nema povjerenja u rad Vlade 6 

 

Zastupnica u Europskom parlamentu Ivana Maletić sudjelovala je na konferenciji „Hrvatska 
ekonomska strategija – dvije godine članstva u Europskoj uniji" u organizaciji Zaklade 
Konrad Adenauer, Zagrebačke inicijative i Privrednog vjesnika koja se održala u četvrtak, 2. 
srpnja u svečanoj dvorani Sveučilišta u Zagrebu. 

Na konferenciji su sudjelovali premijer Republike Hrvatske Zoran Milanović, bivši 
predsjednik RH Ivo Josipović, savjetnik Predsjednice RH i bivši premijer Nikica Valentić, 
rektor Sveučilišta u Zagrebu Damir Boras, bivši premijer Franjo Gregurić, predstavnici 
diplomatskog zbora i drugi uvaženi stručnjaci. 

Uvodnim govorom nazočne je pozdravio Michael Lange, direktor Zaklade Konrad Adenauer 
za Hrvatsku. 

Predstavljeni su rezultati istraživanja "Gospodarsko stanje Hrvatske 2015." koje je 
provedeno na uzorku od 250 ekonomista, menadžera i znanstvenika pod vodstvom prof. dr. 
Slavena Letice i prof. dr. Mladena Vedriša. Rezultati istraživanja pokazuju da struka ima 
izuzetno pesimističan pogled na opće stanje hrvatskog gospodarstva, čak 79% anketiranih 
ocijenilo je da riječ o ekonomskoj nemoći i apatiji, ekonomskoj depresiji i prijetećoj 
ekonomskoj katastrofi. 

Autori rezultata istraživanja iznijeli su 10 prijedloga poželjnih mjera fiskalne, upravne, 
makro-ekonomske, razvojne i reformske politike koje bi u Hrvatskoj mogle dovesti do 

                                                           
6
 Ivana-Maletic.com (2.7.2015) http://ivana-maletic.com/index.php/konferencije/item/834-gospodarsko-stanje-

hrvatske-nacije-sredinom-2015 



prekretnice od negativnih prema pozitivnim trendovima na području rasta BDP-a, smanjena 
zaduženosti, nezaposlenosti, povećanja produktivnosti i konkurentnosti te jačanja i rasta 
industrije, privrede i gospodarstva. 

Nakon predstavljanja publikacije, osvrt na istraživanje dao je i premijer Milanović koji je 
propustio komentirati egzaktne podatke i kojeg teško gospodarsko stanje u državi očigledno 
ne zabrinjava. Ističe kako raste robni izvoz, industrijska proizvodnja, sustav je mnogo 
uređeniji te da investitori to primjećuju i pozdravljaju. Da je tako kako premijer tvrdi, tada 
ne bismo bili vodeća država članica u Europskoj uniji po kriteriju disfunkcionalnosti, ne 
bismo bili jedina država koja divergira od EU. Premijera nisu zabrinuli poražavajući rezultati 
istraživanja o stanju Hrvatske u 2015., niti upozorenja Europske komisije koja u svojim 
dugoročnim prognozama ističe rast od svega 1-1,5 posto BDP-a. To je scenariji koji nas vodi 
u daljnje siromašenje, povećanje nezaposlenosti i odlaska ljudi iz Hrvatske. To je scenarij 
koji se predviđa Hrvatskoj s ovom Vladom bez ciljeva, mjera i radne kondicije. 

Nakon premijerovog izlaganja uslijedila je panel diskusija na kojoj su sudjelovali zastupnica 
Ivana Maletić, prof. dr. Ljubo Jurčić, doc. dr. Tomislav Ćorić, prof. Zoran Jašić, dr. Ivan 
Koprić, prof. Letica i prof. Vedriš. 

Kao sudionica panel diskusije, zastupnica Maletić uz profesore komentirala je rezultate 
istraživanja te iznijela mišljenje o tome kako smo iskoristili dvije godine članstva u EU, što 
znači članstvo na planu ekonomskog oporavka države i koji su izazovi pred nama. 


